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پلیس بین الملل، منتظر حکم دستگیری خاوری است
» در انتظار حکم دســتگیری خاوری از ســوی دادگستری کانادا هســتیم« این را رئیس پلیس بین الملل ایران می گوید. 
محمودرضا خاوری، همانی اســت که ناگهان به بهانه بیماری از مدیر عاملی بانک ملی ایران استعفا داد و سپس به کانادا 
رفت، اما بعد از آن خر آمد که او هم یکی از چند نفری است که در پرونده معروف » اختلاس 3 هزار میلیارد تومانی« دست دارد. 
مهر ماه سال 1390، محمودرضا خاوری کشور را به مقصد کانادا ترک کرد، بی آنکه ممنوع الخروج باشد یا حتی شکایتی 
علیهش ثبت شده باشد. ســفر خاوری به کانادا اما بی سر و صدا باقی نماند و نخســت وزیر این کشور در این خصوص 
گفت:» ما به دنبال پیگیری برای درخواست محمودرضا خاوری مبنی بر اقامتش در کانادا هستیم. اخیراً آقای خاوری 

در بزرگ ترین اختلاس ایران نقش اساســی را داشته اســت.« حالا هم رئیس پلیس بین الملل ایران می گوید:» با فشار پلیس ایران، پرونده خاوری از 
اینترپل به وزارت دادگســتری کانادا ارجاع شده اســت. ده ها مورد پیگیری از پلیس اینترپل اتاق کانادا داشته ایم و چندین مورد دیدار با مقامات پلیس 
این کشور انجام داده ایم. ما پیگیری، شناسایی و دستگیری خاوری را وظیفه خود می دانیم. خاوری به دلیل پیگیری های ما نتوانسته، تابعیت کانادا را 
دریافت کند بلکه فقط اقامت این کشور را دارد.« سردار مسعود رضوانی می افزاید:» ما آمادگی این را داریم که تیمی را بفرستیم تا از مقامات قضایی کانادا 
موضوع پرونده خاوری را پیگیری کند. در ابتدا مقامات کانادا رســیدگی به پرونده خاوری را قبول نمی کردند و حتی نمی پذیرفتند که وی در کاناداست، 
در   نهایت که این موضوع را پذیرفتند؛ اعلام کردند که باید براســاس قوانین کانادا کار انجام شــود.« وی همچنین در خصوص وضعیت برادر مه آفرید 

امیرخسروی بیان می کند:» این موضوع نیز به کانادا اعلام شده و ما پیگیر این مسئله هستیم.«

خرازی از خبر کاندیداتوری اش تعجب کرد
با نزدیک شدن به انتخابات مجلس فضای گمانه زنی ها و همچنین شایعه سازی ها داغ تر می شود. خبرگزاری فارس 
دیروز در خبری مدعی شــده بود که صادق خرازی، رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان قرار است از شهر قم برای 
کاندیداتــوری اقدام کند. بر مبنای این خبر این تصمیم را »اتاق فکر اصلاحات« گرفته اســت تا خرازی به عنوان رقیب 
لاریجانی باشد و به این ترتیب تلاش شود تحت هیچ شرایطی لاریجانی به عنوان رای اول قم به مجلس راه نیابد. آن طور 
که این خبر ادعا کرده است دلیل این تصمیم هم این بوده است که اصلاح طلبان امیدوارند به دلیل نفوذ صادق خرازی 
در قم وی بتواند اصلاحات نزدیک به روحانیت را در این شهر احیاء کند.  اما این ادعاها در حالی از سوی خبرگزاری فارس 

مطرح شده است که از سویی اصلاح طلبان با صادق خرازی و حزب ندای ایرانیان رابطه چندان خوبی ندارند و گمانه زنی هایی درخصوص ائتلاف اصلاح 
طلبان با لاریجانی مطرح است و برخی اصلاح طلبان پیش تر گفته بودند برای ممانعت از ورود تندروها به مجلس شاید در شهرهایی که اصولگرایان میانه 
رویی مثل لاریجانی رای داشــته باشــند، به جای کاندیدایی اصلاح طلب از آن ها حمایت کنند. به هر ترتیب ادعای فارس از سوی حزب ندای ایرانیان 
بی پاســخ نماند و امروز سخنگوی حزب ندای ایرانیان گفت که این شایعه را شب گذشته از خرازی پرسیده اند و او تعجب کرده است. حسن یونسی اما در 
عین اینکه گفت هنوز برای اعلام این گونه خبرها زود اســت و این ها صرفا گمانه زنی رسانه  هاست، درخصوص کاندیداتوری صادق خرازی از قم اظهار 
کرد: »ما این موضوع را نمی توانیم رد کنیم؛ چرا که هنوز تصمیمی در این مورد گرفته نشــده و این خبر را نمی توان نفی یا تأیید کرد«. او همچنین درباره 
اینکه گفته شده کاندیداتوری صادق خرازی از قم در جدیدترین تصمیم اتاق فکر اصلاحات گرفته شده است، گفت: »مگر اصلاحات اتاق فکر دارد؟«. 

یک بام و دو هوای برجام پایان نیافت
فراکسیون اصولگرایان وفادار نماند

روز موعود کمیسیون ویژه برجام سرانجام فرا رسید و قرائت متن، طبق معمول 
حاشــیه هایی به همراه داشت. سرنوشــت برجام اما به نظر می رسد همچنان 
مبهم است و مجلس نهم شورای اسلامی » به یک فوریت طرح اجرای برجام 

رای داد.«

در فضای توهین آمیز قرار گرفته بودیم
بنا بود جلسه صبح امروز در مجلس شورای اسلامی، جلسه ای علنی باشد اما 
گفت و شنودهای نمایندگان، آن را به جلسه ای غیرعلنی و البته پرتنش تبدیل 
کرد، هر چند این موضوع از قبل قابل پیش بینی بود. همان زمانی که غلامرضا 
تاجگردون، نماینده مجلس نهم جلســه ای را که در آن پیش نویس قرائت می 
شد ترک کرد و دلیل آن را » تحریک آمیز« بودن آن توصیف کرد:» من و چند تن 
از همکاران دیگر کمیســیون برجام به دلیل بی توجهی به روال کار جلسه امروز 
این کمیسیون را ترک کردیم. پیش نویس گزارش کمیسیون از توافق هسته ای 
یک سویه، بسیار سیاسی و تحریک آمیز بود، خارج از روال تهیه شده بود و در آن 
اصلا به منافع برجام توجه نشده بود. ای کاش این مذاکرات مثل صحبت های 
آقای جلیلی )مذاکره کننده پیشین هسته ای( از تلویزیون پخش می شد تا مردم 
می دیدند چه اتفاقی افتاده و می افتد. من و برخی از همکارانم که احساس کردیم 
در یک فضای توهین آمیز قرار گرفته ایم به خودمان اجازه ندادیم در جلســه ای 

بنشینیم که به ما توهین شود.«

خدایا از تو مدد می طلبم
عباســعلی منصوری آرانی هم در توضیح جلسه روز گذشته گفت:» امروز شنبه 
یازدهم مهرماه در کمیســیون برجــام بر خلاف قاعده ای که قــرار بود گزارش 
تدوین شود و مبنای آن کمیته ها بودند، یک مرتبه گزارشی تدوین شده با ادبیات 
مشخص ارائه شد. من و آقای پزشکیان و تاجگردون به اعتراض جلسه را ترک 
کردیم، چون هر چقدر هم تغییرات ایجاد می شــد، با بررسی ها و دیدگاهی که 
به برجام داشتیم خیلی فاصله داشت. ان شاءالله و در صورت موافقت دوستانم 
طی بیانیه ای ثبت خواهیم کرد که چه گذشت و در فرصت دیگری خواهم گفت 
که معاملات سیاسی بین جریانات سیاسی چگونه انجام می شود. خداوند به تو 

پنام می برم و از تو مدد می طلبم«

کمیسیون در این چند ماه، سعی بر درک متن داشت
ابتدای جلســه غیر علنی، گزارش کامل کمیسیون در 50 دقیقه قرائت شد و 
سخنگوی این کمیسیون در بخش هایی از گزارش نهایی گفت:» شایسته بود 
دولت برای اجرای برجام و رفع موانــع قانونی آن اقدام به ارائه لایحه می کرد 
ولی با عنایت به عدم انجام این امر قانونی از ســوی دولت،  مجلس شــورای 
اســلامی می بایست برای امکان اجرای درســت برجام اقدام به ارائه طرحی 

دوفوریتی بــا الزاماتی دقیق برای رفــع موانع اجرای برجام، متناظر ســازی 
و متناســب ســازی فعالیت کشــورهای اطراف برجام و تضمین کننده انجام 
تعهدات طرف مقابل و مســدود کننده راه های نفوذ و کاهش آســیب پذیری 
در حوزه های مختلف پیرامــون آن خصوصاً حوزه های سیاســی و فرهنگی 
نماید.« سید حســین نقوی حســینی در بخش دیگری از گزارش کمیسیون 
بیان کرد:» تلاش کمیســیون در این مدت بر این بوده است که درکی دقیق 
از متن فراهم شــده به دســت آورد، بی طرفانه، دقیق و همه جانبه به بررســی 
آن بپردازد، دیدگاههای موافق و مخالف را بشــنود، اسناد و اظهارات مرتبط 
را بررســی کنــد و در نهایت به یــک داوری کلان و قابل اتکا از برجام دســت 
یابــد. جمیع بررســی های انجــام پذیرفته در کمیســیون شــامل بیانات تیم 
مذاکره کننــده فعلی و قبلی و اظهارات مســؤولان بلندپایــه نظامی و امنیتی 
کشــور همگی حکایت از این موضوع دارد که تدابیــر رهبری معظم انقلاب 
اسلامی، ایســتادگی و مقاومت مردم، توانمندی های دفاعی بالای کشور و 
عمق اســتراتژیک منطقه ای و جهانی ایران اسلامی سبب پریشان خاطری 
آمریکا و هم پیمانان منطقه ای و جهانی آن شــده و اساســاً با تکیه به عنایات 
الهی و تقویت توانمندی های مذکور تهدید ایران به تجاوز و مواجهه نظامی با 

آن امری بی اساس و بلوفی آشکار می باشد.«

طرح دو فوریتی، با درگیری لفظی یک فوریتی شد
بعد از قرائت متن، طرح دو فوریتی اقدام متناسب دولت جمهوری اسلامی ایران 
در اجرای برجام به رای گذاشــته شــد، اما اتفاق عجیب اما تکراری، درگیری و 
صحبت های تنش زای حمید رســایی، نماینده اصولگرا و عضو جبهه پایداری 
مجلس شورای اسلامی بود. این طرح با 75 امضا تقدیم به هیئت رئیسه مجلس 
شده بود، اما رای نیاورد، هر چند تنها کمتر از 7 رای تا حد نصاب فاصله داشت 

و عده ای از نمایندگان ادعا کردند» رایشان خوانده نشده است.« 

از دفتر آقا زنگ زدند و گفتند زودتر تصمیم بگیرید
جلســه غیرعلنی، به جلسه علنی تبدیل شــده بود و حمید رسایی در تذکری به 
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت:» آقای لاریجانی شما در جلسه غیرعلنی 
صبح یک ساعت در تایید این طرح دو فوریتی صحبت کردید. توضیحات شما 
مبتنی بر این بود که نمایندگان به این طرح رای دهند. از طرف دیگر شما اجازه 
توزیــع و تکثیر طرح های دیگری را در این خصــوص ندادید که خلاف عدالت 
و قانون اســت. علیرغم این صحبت ها اجازه توزیع و تکثیــر طرحهای دیگر را 
ندادید. از طرف دیگر در جلسه غیرعلنی موضوعاتی منتسب به دفتر آقا شد که 
جای رسیدگی دارد و خواهش دارم که بعدا پیگیری کنید. شما در جلسه غیرعلنی 
گفتیــد که از دفتــر رهبری زنگ زدند که چــرا زودتر تصمیم گیــری نمی کنید. 
طبق قانــون، دولت مکلف به ارائه لایحه در خصوص موافقتنامه ها اســت که 

با رخ ندادن چنین اتفاقی مجلس طرح ارائه کرده اســت. ما در واقع برای یک 
موافقتنامه طرح ارائه کرده ایم که خلاف قانون است.«

علی لاریجانی در پاسخ به تذکر رسایی بیان کرد:» آقای رسایی چرا صحبت هایی 
را مطرح می کنید که در جلسه عنوان نشده است. ما چیزی را به رهبری منتسب 
نکردیم در این رابطه شــما و مجلس باید تصمیم گیری کنید و ربطی به رهبری 
ندارد. تماس از دفتر آقا بوده و حتی آیت الله مکارم نیز نامه نوشتند و خودتان هم 

دیدید. همه منتظرند که شما تصمیم بگیرید.«

فراکسیون اصولگرایان وفادار نماند
کاظم جلالی، عضو فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت به خبرنگاران گفت 
طرح دو فوریتی، مدت ها در دست تهیه اســت:» بعد از هماهنگی با برخی از 
نهادها و استماع نظرات آن ها هماهنگی های لازم صورت گرفت و قرار شد این 
طرح در روز سه شنبه هفته گذشته به صورت دو فوریتی ارائه شود.« رئیس این 
فراکســیون در ادامه از بدقولی اعضایش گفت و بیان کرد:» در پایان جلسه روز 
شنبه نمایندگان فراکســیون رهروان پای این طرح را امضا کردند اما هنگامی 
که از نمایندگان فراکسیون اصولگرایان خواســتیم که پای طرح را امضا کنند 
گفتند ابتدا باید گزارش کمیسیون برجام خوانده شود و بعد طرح مطرح شود.« 
جلالی ادامه داد:» با نگاهی به آمار موافقان و مخالفان مجلس در رای به طرح 
دو فوریتی این طرح مشــخص می شود که بســیاری از دوستان در فراکسیون 
علیرغم توافق انجام شــده به آن رای ندادند متاســفیم که دوســتان همیشــه 
ســخن از وحدت می گویند اما در بزنگاه ها عمل نمی کنند ما همواره برای این 
وحدت پیشگام شــده ایم اما هر گام وحدت آمیزی که بر می داریم در انتها ما از 
همدیگر دور تر می شویم چون دوستان در فراکسیون اصولگرایان به مذاکرات 

وگفت وگو وفادار نیستند.«

برجام در شورای عالی امنیت ملی به تصویب رسیده است
در کنار تمام دعواها، رئیس کمیسیون امنیت خارجی مجلس شورای اسلامی 
خبر از تصویب برجام در شورای عالی امنیت ملی داده است:» اگرچه نقاط ضعف 
در برجام وجود دارد اما برجام نتیجه تصمیم ملی است و شورایعالی امنیت ملی 
به عنوان مرکز مهم تصمیم گیری آن را تایید کرده اســت. دولت در چهارچوب 
مصوبات شورای عالی امنیت ملی در صورتی می تواند به شکل داوطلبانه برجام 

را اجرا کند که به موارد دیده شده در این طرح عمل کند.«
چنــد ماه از قرائت متن توافق هســته ای می گذرد و همه در انتظار سرنوشــت 
برجام در ایران نشســته اند. حتــی نمایندگان مجلس هم می داننــد » تا اینجا 
خیلی معطل کردیم و کسی تصور نمی کرد برجام در آمریکا به این زودی تصویب 
 شــود.«، اما با این طرح یک فوریتــی، آیا برجام می تواند جایــگاه اجرایی اش 

را بیاید؟

واکنش روزپیگیری روز

به اذن خدا آل سعود روبه زوال است
رئیس سابق بعثه مقام معظم رهبری در مکه مکرمه گفت:» با این جنایاتی که حکومت سعودی در یمن و همچنین در این فاجعه دردناک انجام داد به اذن خدا به پایان خود نزدیک شده است.«

آیت الله محمد محمدی ری شــهری در مراسم تشییع کشته شدگان فاجعه منا با اشاره به اجر حجاجی که در حالت احرام، جان خود را از دست می دهند، اظهار داشت:» این عزیزانی که در حال احرام 
از دنیا رفتند روز قیامت در حال لبیک گویی محشور می شوند.«

وی با بیان اینکه مسئولان رده بالای سعودی عامل سهل انگاری اند، افزود:» خطاب به آنان می گویم طریق جمرات مسیری حادثه خیز است؛ آیا نباید برای این مسئله پیش بینی کنید؟ چرا پیش بینی 
لازم را نکردید؟ چرا افراد با تجربه ای را در طول حکومت ننگین خود تربیت نکردید تا جلوی این حوادث گرفته شــود؟ چرا پس از حادثه به مجروحان رســیدگی نکردید؟ چرا در مورد جانباختگان طوری 
رفتار کردید که اگر هشــدار رهبری نبود معلوم نبود این پیکرها بازگردانده می شــد.« ری شهری در انتها گفت:» کمترین وظیفه سعودی  ها این اســت که طبق فرموده رهبر معظم انقلاب اسلامی، با 

کمیته حقیقت یاب همراهی کنند و این حادثه ریشه یابی شود، تا از تکرار آن جلوگیری به عمل آید.

سیاسی

 پشت پرده 
ماجرای برجام 

برجــام بــرای کشــور ما 
هــم یک فرصت هســت 
هــم یــک تهدیــد، و نوع 
نــگاه و برخورد ما اســت 
که مــی توانــد در تهدید یا 
فرصــت بــودن آن موثر 
باشــد، بنابراین باید دقت 
بــرد  بــکار  آن  بررســی  بــرای  زیــادی  بســیار 
 و تمــام جوانــب کار را از هــر منظــری مــد نظــر 

قرار داد.
کمیســیون برجام با اینکه هشــت عضــو مخالف و 
هفت عضو موافق، بــا برنامه جامع اقدام مشــترک 
)برجام( داشــت کار خود را بســیار خوب انجام داد، 
اما می توانســت ماجرا خاتمه بســیار بهتــری از این 
داشــته باشــد ولی متاســفانه از سه شــنبه گذشته 
دچار انحراف شــد و در حالی که قرار بــود کمیته ها 
نظــرات خود را اعــلام کنند و گــزارش نهایی آماده 
گردد به یــک باره گزارشــی را به کمیســیون آوردند 
 که شــباهتی به چیزهایــی که ما ارائه کــرده بودییم

 نداشت.
از صبح دیروز تا آخر شــب ســوال آقای ابوترابی، 
پزشــکیان، تاجگــردون، حقیقــت پــور و من این 
اســت که چه شد، روال ما عوض شد؟ و اینکه این 
گزارش چیســت و از کجا آمده اســت، روز گذشته 
این صحبت ها تا اواخر شــب ادامه داشت و تا این 
لحظه هم معلوم نشده این گزارش چگونه و توسط 
چه کسی نوشته شده اســت، به همین دلیل من، 
پزشــکیان و تاجگردون روز گذشــته کمیسیون را 

ترک کردیم.
نکته طنــز ماجرا آنجایی اســت که وقتــی  از رئیس 
کمیســیون برجام ســوال کردیم چرا گزارش کمیته 
ها در گزارش نهایی در نظر گرفته نشده است گفت: 
اگر ما گــزارش کمیته هــا را در گــزارش نهایی می 
گذاشــتیم مردم به ما می خندیدند وممکن بود مورد 

استهزا واقع شویم.
اما دلیل این اقدامات که انجام شــده، این است که 
در پس پرده، دو فراکســیون به یک توافق مشــترک 
دســت یافته اند و یک بده بستانی این دو فراکسیون 
با هم انجــام داده اند و مقرر شــده بود، فرکســیون 
رهروان با گزارش برجــام مخالفت نکند و در عوض 
 فراکســیون اصــول گرایــان بــه طــرح دو فوریتی 

رای دهد.
اما فراکســیون در این ماجرا دور خــورد و بعد از آنکه 
گزارش در صحن قرائت شــد، اعضای فراکسیون 
اصــول گرایان بــه طــرح دوفوریتــی رای ندادند، 
و دقیقــا همــان کاری را کــه در انتخــاب اعضای 
 کمیســیون ویژه برجام انجــام داده بودنــد را تکرار 

کردند.
بــا این حســاب یعنی فراکســیون اصــول گرایان با 
ایــن کار هم توانســتند نفرات خود را به کمیســیون 
وارد کننــد، هــم رای رهروانیهــا را داشــته باشــند 
و هــم گــزارش خــود را در مجلــس قرائــت کنند، 
 از طــرف دیگــر  هم بــا بد قولی خوشــان بــه طرح 

رای ندادند.
 بــه هر حــال یــک فوریت یــا دو فوریــت در کلیات 
ماجــرا تفاوتی ایجــاد نمی کنــد تنها اتفاقــی که در 
این بین رخ داده اســت این اســت که زمان بررسی 
برجــام اندکی دیگر بــه عقب رفته اســت، هر چنند 
که اگــر این زمان عقــب تر نمی رفت دســت دولت 
 باز تــر بــود و زودتــر می توانســت اقدامــات لازم را 

انجام دهد.

یادداشت

منصوری  آرانی


